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Lezingen door de week | Maandag 15 december: Numeri 
24, 2-7.15-17a en Matteüs 21, 23-27 • Dinsdag 16 december: Sefan-
ja 3, 1-2.9-13 en Matteüs 21, 28-32 • Woensdag 17 december: Ge-
nesis 49, 1a-2.8-10 en Matteüs 1, 1-17 • Donderdag 18 december: 
Jeremia 23, 5-8 en Matteüs 1, 18-24  • Vrijdag 19 december: Rech-
ters 13, 2-7.24-25a en Lucas 1, 5-25 • Zaterdag 20 december: Jesaja 

7, 10-14 en Lucas 1, 26-38 • Zondag 21 december (Vierde zondag 
van de advent) Tweede Boek Samuël 7, 1-5.8b-12.14a.16 – Brief 
aan de Romeinen 16, 25-27 – Lucas 1, 26-38.

eucharistie op radio | 14 december, 10 uur, VRT Radio 1: 
vanuit de parochie Sint-Catharina in Hasselt.
eucharistie op tv | 14 december, 10.30 uur, RKK via Neder-
land 2: vanuit de parochie Onze-Lieve-Vrouw van Lourdes in 
Bergen op Zoom.

commentaar bij de zondagslezingen

—  Luc Devisscher —

Het schaduweffect
Evangelie • We zijn nog maar net begonnen met het boek van Marcus en het wordt al 
meteen ingeruild. Na Kerstmis, op de zondag van ‘het doopsel van Christus’, zal het op-
nieuw geopend worden. Op deze derde zondag van de advent belicht ook de vierde evan-
gelist op zijn manier de figuur van Johannes de Doper.

Het optreden van Johannes wekt argwaan bij de Joden in Jeruzalem. Ze willen weten 
wie die Johannes is en sturen een delegatie van priesters en levieten op hem af. Wij weten 
als toehoorder al wie Johannes is en wat hij komt doen. Hij is een mens en is gezonden 
door God om te getuigen van het Licht. Tegen het gezantschap uit Jeruzalem zegt Johan-
nes dat hij niet de Messias is. Hij ontkent ook dat hij Elia zou zijn of de profeet. De onder-
vragers weten nu wie Johannes niet is, maar ze hebben er nog steeds geen idee van wie hij 
dan wel zou kunnen zijn. Omdat ze zoals alle ondervragers niet zonder antwoord kun-
nen, dringen ze aan. Johannes dient hen van antwoord met een verwijzing naar Jesaja. De 
harde kern uit de Jeruzalemgroep is niet bepaald onder de indruk van die onthulling. Het 
zijn Farizeeën en ze willen weten waarom hij dan doopt, als hij niet de Messias is, of Elia, 
of de profeet. Daarop regeert Johannes nogal raadselachtig door te zeggen dat hij doopt 
met water. Waar maakt de delegatie zich druk over? Is er iets mis met water? Of bedoelt Jo-
hannes dat er nog een ander doopsel bestaat? Een doopsel zonder water dan of dat aan wa-
ter niet genoeg heeft? Even geheimzinnig voegt hij er nog aan toe dat tussen hen iemand 
staat die ze niet kennen. Hoewel Hij er al is, komt Hij na Johannes. De Doper zelf staat in 
zijn schaduw en is niet waardig de riemen van zijn sandalen los te maken. Neemt het ge-
zantschap uit Jeruzalem nu wel genoegen met dit antwoord? Feit is dat ze even plotseling 
uit het verhaal verdwijnen als ze erin verschenen. Kort waren ze getuige van Johannes de 
Doper. Wat doen ze ermee?

Johannes is de menselijke getuige van het Licht. Hij getuigt opdat alle mensen in het 
Licht zouden gaan geloven. Geloven is gegrond op wat mensen daarover getuigen. Als ik 
vandaag geloof, komt dat niet allereerst door veel in de Bijbel te lezen – al helpt het wel en 
reikt het woorden aan – maar omdat anderen mij een weg getoond hebben. Hun getuige-
nis gaf mij een houvast zonder echter de eigen beslissing die weg ook te gaan, overbodig te 
maken. Nu ik zelf vorder in leeftijd ontvallen me steeds meer dierbare getuigen. Hoe lang 
duurt het voor een mens doorheeft dat hij zelf getuige moet zijn? 

Getuige zijn van het Licht en zelf in de schaduw blijven. Het is opmerkelijk dat het 
Licht aangewezen moet worden. Het schijnt niet vanzelf. De Doper zelf is niet het Licht. 
Het is dus een ander. Wie dan? De identiteit wordt voorlopig niet prijsgegeven. Het is ie-
mand die we (nog) niet kennen. Je zou je kunnen afvragen of Johannes het zelf wel weet. 
Maar hij is toch door God gestuurd? Wie brengt licht in deze duisternis?

Je merkt het, het evangelie van Johannes is van een andere slag dan dat van Marcus. 
Het lijkt wat in cirkels rond te draaien. Toch is er een beweging in de tekst naar de diepte. 
Kerkvader Clemens van Alexandrië beschreef dit evangelie ooit als een „geestelijk evange-
lie”. Het boek van Johannes is te lezen als een ver doorgedreven bezinning op de betekenis 
van Jezus als de Messias.
Lezingen • De lezingen uit de profeten en de brieven hebben een duidelijke pointe. Ze 
staan in het licht van de vreugde. Ze maken ons duidelijk dat geloven in het Licht een Blij-
de Boodschap is. „De binnenkant van ons geloof is de vreugde”, zegt monnik Benoît Stan-
daert. Het is de vreugde van de gerechtigheid die God laat ontkiemen. Als we die vreugde 
uitstralen, kunnen we jubelen en juichen bij de komst of de advent van onze Heer Jezus 
Christus.

Of zoals paus Franciscus schrijft in De vreugde van het evangelie: „Ik nodig iedere christen 
uit, waar en in welke situatie hij zich ook bevindt, om vandaag nog zijn persoonlijke ont-
moeting met Jezus Christus te hernieuwen of tenminste de beslissing te nemen zich door 
Hem te laten ontmoeten, Hem dagelijks onophoudelijk te zoeken. Niemand moet denken 
dat die uitnodiging niet voor hem is, want niemand is uitgesloten van de vreugde die de 
Heer brengt.”

Reacties welkom via luc.devisscher@ccv.be

EERSTE LEZING
jesaja 61, 1-2a.10-11

De geest van de Heer God rust op mij; Hij heeft mij gezalfd 
om aan de armen de Blijde Boodschap te brengen. Hij heeft 
mij gezonden om te genezen allen wier hart gebroken is, om 
de gevangenen vrijlating te melden, aan wie opgesloten zijn 
vrijheid; om aan te kondigen het genadejaar van de Heer.

Ik wil jubelen en juichen in de Heer, mijn ziel wil zich ver-
heugen in mijn God, want Hij heeft mij bekleed met het 
kleed des heils en mij de mantel der gerechtigheid omge-
hangen, als een bruidegom die zich het hoofd feestelijk om-
hult, of als een bruid die zich met haar sieraden tooit. Want 
zoals de aarde haar vruchten voortbrengt en zoals een tuin 
het zaad laat rijpen, zo laat de Heer de gerechtigheid ontlui-
ken en zijn glorie voor het oog van de volken.

TWEEDE LEZING
eerste brief aan de tessalonicenzen 

5, 16-24

Broeders en zusters,
Weest altijd blij. Bidt zonder ophouden. Dankt God voor 
alles. Dit is het wat God van u verlangt in Christus Jezus. 
Blust de Geest niet uit: kleineert de profetische gaven niet, 
keurt alles, behoudt het goede. Houdt u verre van alle soort 
kwaad.

De God van de vrede, Hij moge u heiligen, geheel en al. 
Heel uw wezen: geest, ziel en lichaam, moge ongerept be-
waard zijn bij de komst van onze Heer Jezus Christus. Die u 
roept is getrouw: Hij zal zijn woord gestand doen.

EVANGELIE
johannes 1, 6-8.19-28

Er trad een mens op, een gezondene van God; zijn naam was 
Johannes. Deze kwam tot getuigenis, om te getuigen van het 
Licht opdat allen door hem tot geloof zouden komen. Niet 
hij was het Licht, maar hij moest getuigen van het Licht.

Dit dan is het getuigenis van Johannes, toen de joden uit 
Jeruzalem priesters en levieten naar hem toezonden om 
hem te vragen: „Wie zijt gij?”

Daarop verklaarde hij zonder enig voorbehoud en met 
grote stelligheid: „Ik ben de Messias niet.”

Zij vroegen hem: „Wat dan? Zijt gij Elia?”
Hij zei: „Dat ben ik niet.”
„Zijt gij de profeet?”
Hij antwoordde: „Neen.”
Toen zeiden zij hem: „Wie zijt gij dan? Wij moeten toch een 

antwoord geven aan degenen die ons gestuurd hebben. Wat 
zegt gij over uzelf?”

Hij sprak: „Ik ben, zoals de profeet Jesaja het uitdrukt, de 
stem van iemand die roept in de woestijn: maakt de weg 
recht voor de Heer!”

De afgezanten waren uit de kring van de Farizeeën. Zij 
vroegen hem: „Wat doopt gij dan, als gij de Messias niet zijt, 
noch Elia, noch de profeet?”

Johannes antwoordde hun: „Ik doop met water, maar on-
der u staat Hij die gij niet kent, Hij die na mijn komt; ik ben 
niet waardig de riem van zijn sandalen los te maken.”

Dit gebeurde te Betanië, aan de overkant van de Jordaan, 
waar Johannes aan het dopen was.
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